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Írásbeli kérdés
Dr. Kövér László
az Országgyűlés elnöke

Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

A Házszabály 91 .§-a alapján kérdést kívánok feltenni

Dr. Réthelyi Miklós
nemzeti erőforrás miniszter úrna k

„Lehet-e újra TBC járvány Magyarországon? ”

címmel.

Kérdésemre írásbeli választ kérek a Miniszter Úrtól, azért tő le, mert e tárgykörben a

Kormány tagjai közül ő az illetékes .

A 20. században kb. 150-200 millió ember halt meg a földön TBC-ben . 2000-ben 8,7

millióan betegedtek meg, és kb . 2 millióan haltak meg ugyanezen betegség miatt. 2020-

ra várhatóan 11 millió/évre emelkedhet a TBC-s megbetegedések száma . Az országos

statisztikai adatok szerint összességében megállapítható, hogy Magyarországo n

biztonságos a TBC járványügyi helyzet . 1996 óta folyamatosan csökkent a bejelentet t

esetek száma, így az incidencia már csak 14,4/100 ezer lakos.

A megnyugtató országos adatok ellenére azonban figyelemfelkelt ő — megyénket

érintően bizonyos fokig aggasztó — hogy egyes régiókban visszaesés észlelhet ő .

Sajnálatosan Borsod-Abaúj-Zemplén Megyében (2009-ben 29,8%) és a szomszédos

Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyében ( 2009-ben 25,3%) a legaggasztóbb a helyzet .

Különösen problémásnak látjuk Borsod-Abaúj-Zemplén megye TBC-s helyzetét, hisze n

2008-ban 118 új TBC-s beteget szűrtek ki, 2009-ben pedig már 217 volt az új betegek

száma, 2010. május 15-ig a szűrések során kiemelt betegek száma sajnálatosan

meghaladja az előző év időarányos adatait is, mivel tájékozódásom szerint 112 új beteg

került a rendszerbe .
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A regionális tisztifóorvosok az ide vonatkozó rendelkezések alapján mindkét érintet t

megyében elrendelték a felnőtt lakosság évenként történő kötelező tüdőszűrő
vizsgálatát . Tájékozódásom szerint az ehhez szükséges orvosi eszközök, diagnosztiku s

lehetőségek, személyi feltételek mindkét megyében rendelkezésre állnak . Sajnálatos

azonban, hogy a lakossági együttműködés hiányában a lakosok mindössze 45-50 %-a

vesz részt a térítésmentes tüd őszűrő vizsgálatokon.

Értesülésem szerint azonban a tüdőszűrést végző szolgáltatások, rendel ő intézetek ,

gondozók és kórházak érdekeltségének hiányában ezen vizsgálatok érdem i

kiterjesztésére nincs is remény. BAZ Megyében évente megközelítő leg 200 ezer lako s

ez irányú vizsgálatát végzik el, a szükséglet pedig 400 ezer lakos/év szűrővizsgálatát

tenné indokolttá. Ez pedig a jelenlegi finanszírozási akadályok ismeretébe n

megoldhatatlannak, kivitelezhetetlennek látszik . Amennyiben a szolgáltatók a TB C

szűrések számát növelik, úgy finanszírozási korlátba ütköznek, veszteségeiket növelik .

Jelenleg ugyanis ezen vizsgálatok finanszírozása (981,4 Ft/vizsgálat) teljesítmén y

volumen korlátba ütközik . Ezen vizsgálatok számának növelését a kórházak csak egyé b

ezirányú kötelezettségeinek terhére – más vizsgálatok számának csökkenése mellett –

végezhetik. Azt felvállalni, hogy későbbiek során majd kérelemre, a megnövekedet t

teljesítményt utófinanszírozással végezzék el az intézmények, az egészségügyi vezetők

tájékozódásom szerint nem tudják .

Tisztelt Miniszter Úr!

Azzal a kéréssel fordulok Önhöz, hogy szíveskedjék megvizsgálni annak lehet őségét,

hogy a különösen veszélyeztetett Borsod-Abaúj-Zemplén és Szabolcs-Szatmár-Bereg

megyében - a kötelezően elrendelt tüdőszűrésekre hivatkozva - a tüdőszűrő vizsgálatok

finanszírozását kiemeljék a TVK keretéből, s azt az emlőszűrésekhez hasonlóan

tételesen elszámolva (természetesen utólagosan ellen őrizve) darab számr a

finanszírozzák a szolgáltatók számára . Ezen érdekeltség mellett jelentősen javulhatna a

kötelezően elvégzendő tüdőszűrő vizsgálatoknak a száma, a betegség korai felismerése.

Kérem, szíveskedjék áttekinteni, hogy lát e lehetőséget arra, hogy a „kötelező tüdőszűrő
vizsgálatok” elmulasztása valamilyen szankcióval történjen az érintettek esetében.

Meggyőződésem, hogy a vizsgálatról felelőtlenül távol maradók jelentősen
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veszélyeztetik az egészséges lakosokat, rontják az említett két megyében a járványügy i

adatokat .

Tisztelt Miniszter Úr!

Mi a véleménye arról, hogy a már igazolt TBC-s betegek „rendszerb ől történő eltűnése

esetén”, a már kezelt, és kórházból távozó vagy a kezelést/gondozást felfüggeszt ő

betegek esetében adatvédelmi szabályok akadályozzák a betegek felkutatását?

Mi a véleménye arról, hogy az igazolt TBC-s betegek gyógykezelési kötelezettségé t

érdemben semmi sem szabályozza?

Tisztelt Miniszter Úr!

Szíves segítségét kérem abban, hogy az említett két megyében — legalább a TBC- s

helyzet javulásáig — az elkövetkezend ő években ellenőrzött plusz finanszírozás

lehetőségét biztosítva tegyük érdekeltté a szolgáltatókat a szűrővizsgálatok kellő

számban történő elvégzésében .

Tisztelettel várom válaszát !

Budapest, 2010. november 8 .

(,o\JL
'kovács Tibo r

országgyűlési képviselő

MSZP

3


	page 1
	page 2
	page 3

